
ACTA DE LA SESSIÓ DEL  PLE ORDINARI  DE  L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA DE 
DATA 7 DE MARÇ DE 2024.

Lloc de la reunió: Bunyola

Data: 7 de març de 2024

Hora de començament: 19:00 hores

Hora d’acabament: 20:40 hores

President: Juan Antonio Riera Llabrés

Membres presents: Joan Tomas Baos Estrany
Maria Antonia Serralta Cunill
Maria Inmaculada Payeras Balle
Miquel Ballester Ferrer
Maria Victoria Muñoz Duran
Maria de les Mercès Bujosa Estarellas
Joan Luna Mateu
Maria del Mar Pujol Moragues
Miquel Palou Quetglas
Francisca Orell Salom
Maria José Verdú Torres

Membres absents: Gabriel Ripoll Martí

Secretàri: Antoni Tomàs Gelabert

Interventora: Maria del Mar Gual Bigas

Caràcter de la sessió: Ordinària

Convocatòria: Primera

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la 
sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia.

A) PART RESOLUTIVA.

1.  APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE DIA 11 DE 
GENER DE 2024. 

La sra. Verdú de VOX diu que hi ha una errada, en el punt número 4, sobre la taula local  
de coordinació, VOX va votar en contra.

Queda aprovada l’acta del Ple ordinari de data 11 de gener de 2024, amb la correcció de 
la sra. Verdú.

2. S’HA DE SOTMETRE A VOTACIÓ LA URGÈNCIA DE CADA PUNT DE L’ORDRE DEL 
DIA.

El batle diu que s’ha de sotmetre a votació la urgència de cada punt de l’ordre del dia.
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3. EXPEDIENT 717/2024. REVISIÓ D’OFICI.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 717/2024
Procediment: Revisió d'Ofici

PROPOSTA D’ACORD PLE MUNICIPAL

A la vista dels següents antecedents:

1. En la sessió de Junta de Govern Local de data 03/05/2018, es va atorgar 
llicència núm. 28/2018 consistent amb la construcció d’edifici entre mitgeres 
de  6  habitatges,  aparcaments  i  piscina,  ubicat  al  C/Vinyetes  núm.  30,  de 
Bunyola.

2. La classificació urbanística del sol es de urbà, te adquirida la condició de 
solar, amb qualificació de zona residencial intensiva baixa (pb+2p), segons 
PGOU de 1978.

3. En data 14/04/2023, i Registre General d’entrada núm. 2023-E-RE-1084, la 
sra.  Magdalena Mateu,  presenta escrit  de  denuncia  argumentat  que l’obra 
major que s’està executant al C/ Vinyetes núm. 30, excedeix de l’ocupació 
regulada en el PGOU.

4.  Vista  la  denuncia  presentada,  el  Batle  de  l’Ajuntament  emet  provisió 
d’Alcaldia sol·licitant informe tècnic, i informe de Secretaria.

5.  En data 05/05/2023,  el  tècnic  de l’Ajuntament  emet informe constatant 
l'excés d’edificabilitat de la llicència.

6.  En data 8/05/2023, el  secretari  de L’Ajuntament  sol·licita informe jurídic 
vers la nul·litat o no de la llicència amb núm. d’expedient 28/2018.

7. En la sessió de Ple de data 10/05/2023, es va acordar iniciar el procediment 
per  a  la  revisió  d’ofici  de  l’acte  administratiu,  llicència  urbanística  núm. 
28/2018, que es va atorgar per acord de la Junta de Govern local de data 
03/05/2018, en el mateix acte i de conformitat a l’ establert a l'article 108, de 
la  LLEI  39/2015  d’1  d’octubre  del  procediment  administratiu  comú,  es  va 
acordar suspendre l’execució de l’acte impugnat i procedir a la paralització de 
les obres de construcció.

8. En data 21/02/2024 i Registre General de sortida núm 2024-S-RE-359, es va 
notificar l’acord a l’interessat.

9. En data 29/02/2024 i Registre general d’entrada núm. 2024-E-RE-470, el 
representant legal de l’interessat tal i com queda acreditat a l’expedient, va 
sol·licitar l’ampliació del termini d'al·legacions.

10.  Vist  l’informe–proposta  de  data  04  de  març  de  2024  emès  per  la 
Secretaria.

Realitzada la tramitació legalment establerta, es proposa al Ple l'adopció del 
següent, C
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ACORD

PRIMER. Ampliar el termini atorgat per presentar al·legacions en CINC DIES 
(5)  en  l'expedient  núm.  717/2024,  per  poder  tenir  accés  a  l’Informe  de 
Secretaria de caducitat de l’expedient 1495/2023 i al resta de l’expedient.

SEGON. Notificar la resolució a l'interessat.»

La sra. Verdú de VOX diu que ho troba raonable.

La sra. Bujosa d’EOB també ho troben raonable però diu que entenen la relació que hi ha 
entre la paralització i la caducitat de l’expedient anterior, que és el que ells demanaven 
veure. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

 
4.  MOCIÓ  GRUP  MUNICIPAL  EOB  SOBRE  SERVEI  VETERINARI  –  EXPEDIENT 
838/2024.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

La sra.  Bujosa d’EOB diu que ajuntaran les dues mocions,  els  punts  4 i  5  del  plenari, 
expedients 838/2024 i 840/2024. Afegiran a la seva els dos punts de la moció del PP perquè 
reforça la moció que ells presenten. La idea ve a partir de l’aprovació de la Llei de protecció 
del  benestar  dels  animals,  que  marca  la  relació  amb el  tractament  dels  animals.  Les 
administracions locals s’hi veuen implicades, sense tenir, en molt casos, ni els mitjans ni 
l’economia suficient  per fer-ho.  Volen reivindicar que el  CIM assumeixi  una part  de les 
tasques que pertoquen als ajuntaments. Passa a llegir la proposta, que literalment diu:

«La creixent  preocupació  de les  societats  desenvolupades  per la  protecció 
dels animals,  sumat a diferents canvis legislatius,  ha derivat en una major 
intervenció de les administracions públiques locals  en el  compliment  de la 
normativa vigent d'acord amb els principis  de benestar animal,  seguretat i 
convivència.

La Llei de Protecció de Drets i Benestar dels Animals estableix que tots els 
ajuntaments  hauran  de  comptar  de  manera  obligatòria  amb  un  servei 
d'urgència  per  a  la  recollida  i  atenció  veterinària  d'animals  extraviats  i 
abandonats disponible les vint-i-quatre hores del  dia.  Aquesta gestió podrà 
realitzar-se  directament  pels  serveis  municipals  competents  o  per  entitats 
privades,  sense  perjudici  que,  sempre  que  sigui  possible,  es  realitzi  en 
col·laboració amb entitats de protecció animal.

A  més,  segons  aquesta  nova  normativa,  els  ajuntaments  estan  obligats  a 
assumir l'atenció sanitària dels moixos comunitaris i dur a terme un mapatge 
de les colònies,  un cens dels  felins,  esterilitzar-los,  marcar-los  en l'orella  i 
implantar  un  programa  sanitari  que  implica  la  desparasitació,  vacunació  i 
identificació obligatòria mitjançant microxip.

En concret, la Llei 7/2023, en el seu capítol VI, estableix el marc legal per a la 
gestió de colònies felines en llibertat. En aquest capítol s'estableix una gestió 
integral dels gats comunitaris, a través de mètodes no letals, el mètode CER 
(captura, esterilització i retorn), amb l'objectiu de reduir progressivament la C

od
i V

al
id

ac
ió

: A
EC

3Y
Q

T4
PJ

Q
65

ZE
D

XA
F3

P9
TE

F 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

un
yo

la
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 3
 d

e 
16

 



població  controlant  l'aportació  de  nous  individus  amb  l'esterilització 
obligatòria dels moixos.

Encara  més,  per  a  poder  dur  a  terme  aquest  programa  de  gestió  de  les 
colònies,  els  ajuntaments  han  de  disposar  d'un  lloc  adequat  amb  espai 
suficient  i  condicionat  per  a  la  retirada  temporal  de  la  colònia  en  cas  de 
necessitat,  tenen  l'obligació  de  realitzar  un  registre  i  tenir  controlats  els 
moixos que pertanyen a cadascuna de les colònies i tindran la responsabilitat 
d'atenció  sanitària  dels  moixos  comunitaris,  comptant  sempre  amb  un 
professional  veterinari  col·legiat  que  s'encarregui  de  l'esterilització, 
desparasitació, vacunació i identificació mitjançant microxip dels moixos que 
seran responsabilitat municipal.

Per altra banda són nombroses les situacions que es viuen en els municipis 
que  impliquen,  necessàriament,  haver  de  disposar  del  servei  veterinari  de 
manera continuada com ara la gestió d’animals de companyia,  els animals 
potencialment perillosos o el control de mercats.

En  aquest  sentit,  i  per  tal  de  donar  compliment  a  la  normativa,  és 
imprescindible que els ajuntaments puguin disposar, en la seva plantilla de 
personal, de places específiques de veterinària. O, en el seu cas, que sigui el 
Consell  de  Mallorca  que  posi  a  la  disposició  dels  ajuntaments  el  personal 
veterinari necessari.

No  obstant  això,  la  gran  majoria  dels  municipis  de  Mallorca  no  només 
manquen  de  personal  tècnic  degudament  capacitat  per  a  dur  a  terme 
aquestes  tasques  de  manera  efectiva,  sinó  que  no disposen dels  recursos 
econòmics per a la seva contractació i, per tant, assumir les seves obligacions 
legals.

Tenint  en  compte  que  és  una  obligació  del  Consell  oferir  suport  tècnic, 
econòmic i tecnològic als ajuntaments perquè puguin prestar serveis locals de 
qualitat  de manera  més homogènia  a  tot  el  territori,  i  que la mateixa llei 
reconeix el paper de les entitats supramunicipals per a prestar amb garanties 
aquests  serveis,  el  grup  municipal  d’Esquerra  Oberta  Bunyola  proposa 
l'adopció dels següents acords:

ACORDS

1.- L’Ajuntament de Bunyola insta el Consell de Mallorca a posar a l'abast dels 
ajuntaments  els  recursos  i  els  procediments  necessaris  perquè  els 
ajuntaments  puguin assumir  tots els  serveis  veterinaris  municipals  obligats 
per la Llei de Protecció de Drets i Benestar dels Animals, en col·laboració amb 
les associacions i col·lectius municipals de Defensa dels Animals.

2.-  L’Ajuntament  de  Bunyola  insta  el  Consell  de  Mallorca  a  realitzar  les 
modificacions  de  crèdit  necessàries  per  a  finançar  directament  o 
indirectament aquestes disposicions normatives.

3.- L’Ajuntament de Bunyola insta el Consell de Mallorca a posar a disposició 
dels municipis on no es disposi d'efectius suficients de Policia Local pròpia, el 
suport  dels  agents  de  Medi  Ambient  de  què  disposa  amb  l'objectiu  que 
col·laborin en el compliment de la legislació en matèria de benestar animal. 

4.- L’Ajuntament de Bunyola insta el Consell de Mallorca a signar un conveni 
amb  entitats  de  protecció  animal  per  a  disposar  de  espais  adequats  i 
condicionats per a la retirada temporal de les colònies felines, si fos necessari.

5.- L’Ajuntament de Bunyola insta el Consell de Mallorca a signar un conveni C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

EC
3Y

Q
T4

PJ
Q

65
ZE

D
XA

F3
P9

TE
F 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//b
un

yo
la

.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

 d
e 

16
 



amb el  Col·legi  Oficial  de  Veterinaris  de  les  Illes  Balears  per  a  ajudar  els 
municipis en accions d’assessorament, de formació i de gestions d'inscripció 
dels moixos de colònies felines autoritzades pels ajuntaments en el RIACIB.

6.-  El ple de l'Ajuntament de Bunyola insta el Govern Central a consignar en 
l'àmbit  estatal  les partides pressupostàries necessàries en els Pressupostos 
Generals  de  l’Estat  perquè  les  entitats  locals  puguin  complir  amb  les 
obligacions imposades per l'entrada en vigor de la Llei 7/2023, de 28 de març, 
de protecció dels drets i el benestar dels animals.

7.- El ple de l'Ajuntament de Bunyola insta el Govern Central a desenvolupar 
el reglament de l’esmentada llei amb la participació activa dels ajuntaments 
d'Espanya, canalitzant-lo a través de la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP).»

La sra.  Verdú de VOX diu que és una llei  esperada. Creu que la Conselleria,  amb un 
pressupost de 38 milions d’euros podrà treure una part per ajudar als ajuntaments amb 
aquest tema. Donarà suport a les dues propostes.

El sr. Palou del PSIB-PSOE diu que votaran a favor.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que també estan d’acord i que votaran a favor del text 
refós,  però vol  afegir el seu agraïment a totes les entitats que, sense ànim de lucre, 
s’encarreguen de cuidar les colònies felines.

El Batle diu que ells també estan d’acord amb la proposta i també vol agrair l’esforç dels 
voluntaris que fan que els animals tenguin una vida millor.

La sra. Payeras del PP diu que no hi ha cap colònia legalitzada. Hi ha moltes queixes dels 
veïnats.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

5. EXPEDIENT MOCIÓ GRUP MUNICIPAL PP RELATIVA AL BENESTAR ANIMAL – 
EXPEDIENT 840/2024.

Aquest punt de l’ordre del dia s’ha refós amb el punt anterior.

6. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL PP RELATIVA A DONAR SUPORT AL SECTOR AGRARI 
– EXPEDIENT 841/2024.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Vivim dies de demandes, manifestacions i reivindicacions en el sector agrari a 
tota Europa, que han arribat a Espanya i com no a les nostres illes. Es reclama 
justícia  per  al  camp.  Els  problemes  venen  d'enfora,  la  sequera,  les  crisis C
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socioeconòmiques  i  sanitària  i  les  exigències  de  les  polítiques  nacionals  i 
europees  vers  els  països  competidors,  estan  generant  una  situació 
insostenible.  En  aquest  sentit,  els  professionals  de  la  pagesia  de  les  Illes 
Balears han acordat dur a terme mobilitzacions conjuntes i organitzades. 

El debat sobre la diversificació econòmica està instal·lat en el conjunt de la 
societat  de  les  nostres  illes.  El  pes  del  turisme  juntament  amb  el  sector 
terciari que l'acompanya representa el 83% del PIB, sector que va ser cabdal i 
motor econòmic de la recuperació en la crisi econòmica de la gran recessió de 
2008, i sector que va patir una caiguda absoluta i devastadora a la crisi per la 
Covid-19, però que es va recuperar en el moment que va retornar la mobilitat 
i la confiança i amb molt d'esforç per part del sector, empreses i treballadors. 

El PIB de les illes Balears des de l'any 2000 fins al 2022 va créixer quasi un 
100%, mentre que el PIB agrari  va disminuir  en aquest mateix període un 
24%; per tant, és evident que s'han d'abordar decisions i mesures per afrontar 
els problemes endèmics que pateix el  sector,  per facilitar  la producció  i  la 
rendibilitat a les explotacions, per diversificar l'econòmica i per incorporar de 
manera eficaç i justa totes les mesures per combatre el canvi climàtic. 

Resulta  assenyat  pensar  que  la  feina  conjunta  dels  dos  grans  sectors,  la 
col·laboració, la unió de sinergies i fins i tot valorar una planificació conjunta 
de diferents àmbits dels dos sectors, ve a ser d'interès general. 

Sabem que un dels principals problemes del sector agrari de les Illes Balears 
són els sobre costos de la insularitat, que impacten de manera directa en la 
rendibilitat i competitivitat de les explotacions. Vivim també el problema del 
cost d'oportunitat (cost de l'alternativa comercial a la qual renúncia el sector 
agroalimentari pel fet de no tenir més opcions per vendre els seus productes 
en  el  mercat  local)  a  més  del  gran  problema de la  manca  estructural  de 
personal de qualsevol categoria professional per a fer feina en el sector agrari 
i  alimentari.  En el  final  el  resultat  és que la renda agrària  per UTA de les 
nostres Illes són un 54% de la mitja nacional. 

La nostra CA té distribuït el seu territori en 4 illes, coincidint el factor de la 
doble insularitat per a Menorca i Eivissa i la triple insularitat per a Formentera. 
El  70% de la  superfície  de  les  illes  és  gestionat  per  les  persones  que  de 
manera  professional  o  lubricativa  exerceixen  qualsevol  forma  d'activitat 
agrícola,  ramadera  o  forestal,  o  activitats  complementàries  lligades  a 
l'activitat  primària,  on  predominen  les  petites  explotacions  amb  greu 
problemes de supervivència. 

Des del Grup Municipal del Partit Popular volem manifestar el nostre suport al 
sector  agrari  davant  aquesta  situació  i  el  nostre  compromís  de  continuar 
treballant per arribar a donar solució als problemes que els ocupen, per la 
qual  cosa la nostra  formació ha impulsat  una bateria d'iniciatives  a escala 
nacional i en l'àmbit autonòmic, dirigides a la millora de la rendibilitat de les 
finques,  a  la  defensa  del  factor  de  la  insularitat,  per  a  la  simplificació 
administrativa, per a la millora i adaptació de la PAC a les especificitats de les 
Illes Balears, a defensar els interessos de les Balears davant Madrid i Europa, 
per a la millora del sector pesquer i els hàbitats, o per a la reivindicació d'un 
Peret agroalimentari. 

Per tot això, el grup municipal del Partit Popular proposa al Ple l’aprovació dels 
següents, 

ACORDS 

1-  L’Ajuntament  de  Bunyola  declara  el  seu  suport  al  sector  agrari  i  el C
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compromís  de  continuar  treballant  conjuntament,  per  arribar  a  les  millors 
solucions i mesures pel sector. 

2-  L’Ajuntament  de  Bunyola  insta  el  Govern  Central  i  les  institucions 
europees a dur a terme totes les accions necessàries per a simplificar, reduir i  
flexibilitzar  les  tramitacions  administratives,  les  normatives  aplicables  al 
sector, la tramitació de la PAC, a més de l'administració electrònica aplicant 
sistemes per tal de garantir el seu accés. 

3- L’Ajuntament de Bunyola insta el Govern Central a exigir una moratòria a 
la implementació del quadern de camp digital i com a màxim una presentació 
anual del quadern digital, així com una moratòria de la factura electrònica, tal 
com demanen les associacions agràries. 

4- L’Ajuntament de  Bunyola  insta el Govern Central a recuperar davant el 
Consell de Ministres d'agricultura de la UE la proposta d'exigir l'aplicació de 
les  denominades  clàusules  mirall  en les  relacions  comercials  de  productes 
agroalimentaris amb països tercers.
 
5-  L’Ajuntament  de  Bunyola  insta  el  Govern  Central  i  les  institucions 
europees a combatre el factor d'insularitat en totes i cadascuna de les seves 
accions,  normatives,  línies d'ajudes,  tramitacions administratives o d'altres, 
per tal de recuperar la nostra competitivitat. 

6- L’Ajuntament de  Bunyola  insta el Govern Balear, el Govern Central i les 
institucions europees, a prendre les mesures necessàries i a facilitar els canvis 
oportuns a les explotacions, per tal d'afrontar i combatre els efectes del canvi 
climàtic i de la sequera. 

7- L’Ajuntament de Bunyola insta el govern Central a complir el contingut de 
la PNL presentada pel Grup Parlamentari Popular amb RE 2163/2024 de data 
8.2.24 sobre l'avaluació de la implementació i els recursos financers destinats 
a la política agrària comú (PAC) a Espanya. 

8- L’Ajuntament de Bunyola insta el Govern Central a dissenyar i a aprovar, 
amb el  consens més gran amb les CCAA i  els  representants  del  sector,  el 
model dels nous eco-règims, i tenint en compte les especials peculiaritats de 
les Illes Balears. 

9- L’Ajuntament de Bunyola insta el Govern Central a dotar de pressupost la 
Llei de la Cadena Alimentària, per al seu correcte compliment. 

10- L’Ajuntament de  Bunyola  insta el Govern Central a efectuar els canvis 
necessaris  per  a  implementar  el  sistema  d'assegurances  agràries  per  tal 
d'adaptar-se a les noves realitats. 

11- L’Ajuntament de Bunyola insta el Govern Balear a continuar fent feina i a 
dur a terme tots els esforços personals i de recursos, per tal d'aconseguir la 
simplificació administrativa i per tal d'agilitzar els tràmits administratius i en 
concret les ajudes. 

12- L’Ajuntament de  Bunyola  insta el Govern Balear a continuar fent feina 
per  a  combatre  la  sequera  i  continuar  afavorint  una  línia  d'ajudes  a  la 
sequera. 

13- L’Ajuntament de  Bunyola  insta el Govern Balear a continuar donant un 
vertader  impuls  al  producte  local  en  compliment  de  la  Llei  Turística, 
mitjançant eines com la recentment creada Mesa de Coordinació de la Cadena 
Alimentària i Promoció del Producte Agrícola i Alimentari d'Origen Local, de la C
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qual hi formen part també els representants del sector, els Consells Insulars i 
la Felib.» 

La sra. Verdú de VOX diu que aquesta proposta demostra totes les reivindicacions que, 
des de fa molts d’anys, reclama el sector agrari. Donarà total suport a la moció.

El sr. Palou del PSIB-PSOE diu que també donaran suport a la moció.

El  sr.  Luna d’EOB diu que els va sorprendre aquesta moció.  Celebren que hi  ha hagi 
consens sobre aquest tema. Malgrat ser una moció llarga, amb tretze punts per aprovar, 
hi troben a faltar temes com per exemple que el govern de les Illes Balears hagi atorgat 
l’exclusiva de fruita i verdura dels menjadors escolars a una empresa valenciana. El camp 
viu una situació límit amb el  canvi climàtic i  la sequera. Creuen que s’ha de fer una 
estratègia a més llarg termini. Els agradaria afegir un parell de punts:

1. Instar al Govern Central a revisar tots els tractats internacionals de lliure comerç.
2. Instar al Govern de les Illes Balears a garantir que tota la compra pública, incloses les 
concessions, s’abasteixin de producte local.
3. Ja s’esmenta a la moció del PP, la importància del sector turístic, que és evident que és 
importantíssim  per  a  l’economia  de  la  nostra  societat,  i  que  creuen  que  té  una 
responsabilitat amb el sector agrari. Instar al Govern de les Illes Balears a augmentar la 
responsabilitat del sector turístic envers el sector primari, incrementant el percentatge 
destinat de l’ITS de l’actual 3% a un 6%.

El  sr.  Ballester  de  SOMavi-El  Pi  diu  que  ells  donen  tot  el  suport  al  sector  primari, 
maltractat per lleis europees, nacional i autonòmiques. Creu que donar suport a aquest 
sector és la primera passa que han de donar tots els ajuntaments. Dels punts que ha 
proposat afegir EOB, veu bé els dos primers però no el tercer. 

La sra. Serralta del PP diu que vol fer un petit incís al que ha dit el sr. Luna. En relació a la 
concessió de fruites i verdures dels menjadors escolars a una empresa valenciana, això 
es fa per concurs públic segons la llei.

La sra. Verdú diu que, en relació a afegir els punts d’EOB, considera que s’hauria d’haver 
comunicat abans per així poder valorar-los. Si s’afegeixen s’abstendrà per no poder-los 
valorar amb temps. 

La sra. Bujosa d’EOB diu que s’hauria de donar la importància que tenen les CIGC. Era un 
prec que volia fer després.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada, amb els tres punts afegits 
proposats per EOB, amb el següent resultat:

Vots a favor 11: PP, SOMavi-El Pi, PSIB-PSOE i EOB 
Abstencions 1: VOX.

7. DESPATX EXTRAORDINARI – MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB SOBRE LA LÍNIA TIB 
SANTA MARIA – EXPEDIENT 863/2024.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

Per part del sr. Luna d’EOB es llegeix la proposta, que literalment diu:
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Continuant amb el reforç del transport públic iniciat durant el darrer període 
legislatiu, el Govern de les Illes Balears ha ampliat la dotació del Consorci de 
Transports de Mallorca en nou milions d’euros.

Som coneixedors  de  les  mancances  de  connectivitat  que  pateix  Bunyola, 
irònicament disposam d’un servei de tren, però que no és per nosaltres, pels 
habitants dels pobles de Bunyola i Sóller, sinó pels turistes. Per això creiem 
que  és  necessari  connectar  el  nostre  municipi  amb  la  xarxa  pública  dels 
Serveis Ferroviaris de Mallorca. Les dues estacions més properes de la xarxa 
són Es Caülls i Santa Maria del Camí. D’aquestes dues estacions, destacam 
que al municipi de Santa Maria del Camí també s’hi ubica el PAC de referència 
de la gent de Bunyola.

Volem assenyalar la nova línia L343 Santa Eugènia - Santa Maria que uneix 
els dos municipis amb cinc expedicions diàries de dilluns a divendres.

Aquesta línia dona un servei pels joves taujans que van a l’IES Santa Maria, 
però les expedicions finalitzen a les 19:30 a Santa Eugènia i a les 19:20 a 
Santa Maria, un horari que no permet donar gaire utilitat al servei de la línia.

Des d’Esquerra Oberta Bunyola creiem que el futur de la mobilitat passa per 
transicionar cap a un model més sostenible i responsable en què el transport
públic hi juga un paper fonamental.

Per tant, entenem que se’ns presenta una molt bona oportunitat per poder 
oferir una nova opció de transport públic per Bunyola, per tot el municipi.

Aprofitant part de les infraestructures ja creades per altres línies que ja ens 
donen  servei  i,  si  fos  necessari,  crear-ne  de  noves  podem  estendre  les 
opcions per a gran part dels veïnats de Bunyola. 

També cal destacar l’aprovació de la moció del grup parlamentari MÉS per 
Mallorca al Parlament de les Illes Balears (RGE 2525/24) que en el seu punt 
19 diu:

“El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a posar 
en marxa línies de bus interurbà que connectin els nuclis de població amb els 
seus centres educatius i sanitaris de referència.

En concret:

[···] • Bunyola amb Santa Maria del Camí [···]”

Finalment, i per tot l’anteriorment exposat volem elevar al ple les següents
propostes d’acord:

ACORD

1. L’Ajuntament de Bunyola insta al Govern de les Illes Balears, mitjançant el 
Consorci de Transports de Mallorca, a treballar per estendre la línia L343 de 
Santa Eugènia - Santa Maria cap al municipi de Bunyola.

2. Instam a l’Ajuntament de Bunyola a garantir que la nova línia connecti el 
màxim de nuclis possible amb la nova línia i així amb els Serveis Ferroviaris 
de Mallorca, i amb el PAC de Santa Maria del Camí.»
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Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

8.  DESPATX EXTRAORDINARI  –  MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB SOBRE TIB L205 
SORTIDA PALMANYOLA – EXPEDIENT 866/2024.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

Per part del sr. Luna d’EOB es llegeix la proposta que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Amb la incorporació de la rotonda a la sortida de Palmanyola acabava, segons 
els promotors de la intervenció, amb el perill que suposava que la línia L204 
deixàs els usuaris del TIB a l’altra banda de la carretera Ma-11. No obstant, 
amb els canvis de les aturades de la línia L205, en sentit Palma, veiem que la 
sortida  a  la  Ma-11  es  realitza,  no  per  la  nova  rotonda  sinó  per  un 
encreuament.

Aquest no compta amb les mesures de seguretat vial adequades perquè un 
vehicle del tamany d’un autobús s’incorpori en plenes garanties de no posar 
en perill el trànsit envaint part dels carrils d’acceleració i desacceleració del 
propi encreuament.

Per tot això elevam al ple la següent proposta d’acord:

ACORD

1. El Ple de l’Ajuntament de Bunyola insta a l’equip de govern a reunir-se amb la 
Conselleria d’Habitatge, Territori i Mobilitat per trobar una sortida que garanteixi 
la plena seguretat tant dels usuaris i operadors de la línia L205 del TIB com dels 
usuaris de la Ma-11.»

La sra. Verdú de VOX diu que està totalment d’acord; a més, no hi ha cap aturada en 
aquell tram.

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que no s’ha d’esperar que passi cap desgràcia. Votaran a 
favor.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que estan sorpresos que hi hagi canvis d’un dia per 
l’altra sense avisar als afectats. Votaran a favor.

La sra. Serralta del PP diu que també votaran a favor. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

9. DESPATX EXTRAORDINARI – MOCIÓ GRUP MUNICIPAL SOMAVI-EL PI SOBRE 
ÀREA RECREATIVA DE CAUBET – EXPEDIENT 869/2024.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat. C
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Per part del sr. Ballester de SOMavi-El Pi es llegeix la proposta que literalment diu:

«Exposició de motius

Considerant que l'Àrea Recreativa de Caubet, pertanyent a la Conselleria de 
Medi  Ambient  del  Govern  Balear  (IBANAT),  ha  estat  objecte  de  diverses 
problemàtiques relacionades amb la seguretat i el benestar dels veïns de les 
urbanitzacions veïnes.

Atès que la zona ha experimentat actes incívics,  com l'alteració de l'ordre 
públic,  danys  a  la  propietat  privada,  amenaces  als  residents,  així  com 
incidents  que  han  requerit  la  intervenció  de  serveis  d'emergència,  és 
imperatiu prendre mesures que protegeixin la integritat dels ciutadans i el seu 
entorn.

L'aprovació  d'aquesta  moció  permetrà  a  l'Ajuntament  exercir  la  seva 
responsabilitat en la protecció de la seguretat ciutadana i la conservació de 
l'entorn natural. La mesura proposada busca preservar la qualitat de vida dels 
nostres  veïns  i  vetllar  per  la  salvaguarda  del  patrimoni  natural  del  nostre 
municipi, per això 

Proposem a l’Ajuntament Ple adopti el següent acord:

1.  Instar  la  Conselleria  de  Medi  Ambient  del  Govern  Balear  (IBANAT)  a 
mantenir tancada l'Àrea Recreativa de Caubet els caps de setmana i festius.

2. Argumentar que l'obertura de la zona en aquests dies representa un risc 
per a la seguretat i la tranquil·litat dels veïns, així com per a la conservació del 
bosc adjacent.

3. Reconèixer els intents previs de la Conselleria de Medi Ambient per reobrir 
la  instal·lació,  però  subratllar  la  necessitat  de  prioritzar  la  seguretat  i  el 
benestar dels residents.

4.  Sol·licitar  la  col·laboració  amb les  autoritats  competents  per  garantir  el 
compliment d'aquesta mesura, vetllant pel respecte dels horaris establerts de 
dilluns a divendres.

5.  Notificar  el  present  acord  a la  Conselleria  de Medi  Ambient  del  Govern 
Balear i a l’IBANAT (Institut Balear de la Natura).»

La sra. Verdú de VOX diu que havien aconseguit un benestar pels veïnats. Votarà a favor.

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que votaran a favor.

La sra.  Bujosa d’EOB diu que no poden recular  ja que va costar molt  aconseguir-ho. 
Votaran a favor.

El Batle diu que està d’acord amb que estigui tancat els festius, dissabtes i diumenges i la 
resta de dies obert. Votaran a favor.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

1O. DESPATX EXTRAORDINARI – MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB CARRETERA MA- C
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1140 – EXPEDIENT 942/2024.

La sra. Bujosa diu que la urgència ve motivada perquè la informació va sortir ahir en premsa 
i pensen que aquest és el mitjà perquè es vetlli en relació a aquest tema. 

Es sotmet a votació la urgència del punt i aquesta és aprovada per unanimitat.

Per part de la sra. Bujosa d’EOB es llegeix la proposta que literalment diu:

«Dia 6 de març,  el  digital  del  diari  “Ultima Hora”,  va publicar una notícia, 
indicant que el Departament de Carreteres del Consell de Mallorca, ja havia 
iniciat la redacció del projecte de reforç del paviment de la carretera Ma-2100 
(Bunyola-Orient-Alaró). A la mateixa notícia, també s’indicava que la redacció 
del  projecte  és  a  càrrec  del  personal  del  Departament  de  Carreteres  del 
Consell i s'ha calculat que el cost dels treballs, eleva el pressupost fins als 6 
milions d'euros.
 
Cal  recordar  que  a  la  passada  legislatura,  després  de  molts  d'esforços  i 
reunions per part de l'Ajuntament de Bunyola, l'ELM de Palmanyola i la junta 
de conservació de la urbanització de Sa Font Seca, es va aconseguir que el 
Departament de Carreteres del Consell de Mallorca, realitzàs el projecte de 
millora de la carretera Ma-1140, projecte que fou presentat pel conseller el dia 
16 de febrer de 2022 al Teatre Rafel Ramis. 

Des  d'Esquerra  Oberta  Bunyola,  som  coneixedors  de  la  necessitat  de 
manteniment  i  millora  de  la  carretera  Ma-2100,  però  més  encara  de  la 
necessitat de portar a terme, com més aviat millor, la reforma i millora de la 
carretera Ma-1140, tal  com estava projectada. Aquesta carretera des de fa 
uns anys sofreix una gran massificació, que conjuntament amb el fet del seu 
traçat actual  i el pas per les zones urbanes de Palmanyola i  Sa Font Seca, 
provoquen una gran perillositat pels seus usuaris. 

També  cal  remarcar  que  amb el  projecte  presentat  es  donava  solució  als 
accessos des de Palmanyola i Sa Font Seca a la carretera Ma-1140. 

Aquests  accessos  actualment  són  molt  complicats  i  perillosos.  El  grup 
municipal d’Esquerra Oberta Bunyola proposa l'adopció dels següents acords: 

ACORDS: 

1.- Instar al Consell de Mallorca, a prioritzar l’execució del projecte de la Ma-
1140. 

2.- Instar al Consell de Mallorca, a prioritzar la redacció del projecte de millora 
de la carretera Ma-2030. 

3.- Instar a l’Equip de Govern de l’Ajuntament a Bunyola a reunir-se amb el 
Departament de Carreteres del Consell  de Mallorca per tal de prioritzar les 
actuacions que aquest porti a terme dins el terme Municipal de Bunyola.» 

La sra. Verdú de VOX diu que li sembla que la carretera d’Orient no té tant de trànsit com 
les  altres  dues.  Considera  que  s’ha  de  prioritzar  la  carretera  segons  el  volum  de 
circulació.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que hi ha dos temes, el primer és la carretera des de 
Bunyola cap a s’Esglaieta, donat al volum de trànsit que té. Hi ha més punts negres, no 
només la carretera de Santa Maria. Per exemple la carretera vella, a l’alçada de Cas Molí i 
Cas Binissalamer. S’han de prioritzar els punts negres. C
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La sra. Bujosa diu que està totalment d’acord però que no diguin que han fet la d’Orient i  
ja està. Manquen les altres. 

El batle diu que estan d’acord amb la proposta. Informa de la reunió mantinguda amb el 
Consorci  de Tramuntana pel  tema dels renous de vehicles a la Serra de Tramuntana. 
Tenen previst  instal·lar  una càmera a l’entrada d’Orient  per llegir  les matrícules  dels 
vehicles i una altra càmera a l’entrada des Freu. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat. 

11. MOCIONS D’URGÈNCIA.

No es presenta cap moció d’urgència.

B) ACTIVITAT DE CONTROL.

12. DONAR COMPTE DELS DECRETS DE BATLIA.

El Batle diu que no hi ha cap Decret a destacar.

13. DONAR COMPTE DE LES ACTES DE JUNTA DE GOVERN LOCAL.

La sra. Verdú de VOX diu que no estan penjades les actes als llibres oficials.

C) PRECS I PREGUNTES.

La sra. Verdú diu que té dues preguntes del plenari anterior que, segons l’article 95.4 de 
la llei municipal de règim local, tenen 30 dies per contestar i que encara no ha rebut  
resposta. Una dirigida al Batle sobre el polígon de Ses Veles.

La Sra. Muñoz de SOMavi-El Pi diu que ja està resposta per escrit.

La sra. Verdú diu que ho revisarà i la segona pregunta sobre el pla de manteniment i 
millora de les instal·lacions esportives.

El sr. Ballester diu que també ja està resposta la pregunta per escrit.

Diu la sra. Verdú que va demanar sobre els murs caiguts a la carretera 2030 i demana de 
qui són i a veure si s’ha fet alguna gestió. Una altra pregunta és sobre els actes vandàlics 
ocorreguts  el  passat  26  de  febrer  al  poliesportiu,  diu  que  les  càmeres  no  estan 
connectades ni funcionen. La darrera pregunta és sobre la ubicació de joves extutelats al 
convent de ses monges. 

El sr. Ballester respon sobre les càmeres del poliesportiu i del punt verd. Diu que fa molt 
de temps que s’instal·laren i que gairebé no funcionaren. Si que funcionen les que hi ha 
dins el poliesportiu.

La sra. Payeras, en relació als joves extutelats, diu que de moment està aturat.
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La sra. Bujosa d’EOB diu que ells tenen una pregunta pendent del darrer plenari, dirigida 
al sr. Batle, sobre els criteris de la Diada.

El batle diu que no ho té preparat, que ho farà el més aviat possible.

PREGUNTES D’EOB PRESENTADES PER ESCRIT:

1. Dirigida a Batlia:

L'Ajuntament de Bunyola va subscriure un Conveni de col·laboració entre amb l'Institut 
Balear de l'Energia per a la instal·lació fotovoltaica d'autoconsum col·lectiu en la coberta 
del CEIP Mestre Colom i el seu aprofitament energètic.

El  mes de febrer de 2023, L'Institut  Balear de l'Energia  (IBE),  va treure a licitació la 
redacció de 26 projectes, entre ells el de la coberta del CEIP Mestre Colom.
Pregunta/es:

1. S'han mantingut converses o s'han celebrat reunions amb L'Institut Balear de l'Energia 
per a parlar del projecte?
2. En quin punt es troba el projecte projecte?
3. Hi ha fixada alguna data per a l'excussió del projecte.

La sra. Muñoz de SOMavi-El Pi diu que han mantingut converses pels dos centres. Estan 
en contacte amb l’Institut Balear d’Energia. Revisaren els punts de càrrega per cotxes 
elèctrics. Està previst preparar la licitació durant l’any 2024.

2.  Se’ns ha informat  que les obres  de l’antiga casa de Jacques  Koslowsky es troben 
paralitzades o fa estona que no hi ha cap actuació.

Per quin motiu s’han aturat les obres d’aquest projecte?
Quan es preveu que es tornin a reprendre?

El batle diu que s’han aturat per dos motius. El primer econòmic, ja que així com anava 
avançant l’obra els costos de l’excavació va pujar molt pel volum de terra que trobaren. 
Aquests superaren en molta quantitat el que estava projectat i per tal de no agreujar més 
la  situació  aturaren  l’obra.  El  segon  motiu  és  per  una  paret  mitgera  que  té  moltes 
humitats, els veïnats s’han queixat en nombroses ocasions, i s’ha de trobar una solució a 
aquest problema per tal de garantir la seguretat. Dilluns dia 11 està previst continuar les 
obres. S’ha refet el projecte amb la instal·lació d’una coberta per evitar les humitats.

3.  El passat dia 15 de novembre del 2023, l’Ajuntament de Bunyola va fer la següent 
comunicació: 

«L’Ajuntament de Bunyola comunica que les VII  Jornades d’Estudis Locals de Bunyola 
previstes  pels  dies  17  i  18  de  novembre  queden  ajornades  fins  a  finals  de  gener  o 
principis de febrer».

Vist que han passat les dates indicades i no tenim més notícies públiques sobre les VII 
Jornades d’Estudis Locals volem preguntar:
 
Quan té previst l’actual equip de govern celebrar les VII Jornades d’Estudis Locals? 

La sra. Serralta del PP diu que quan varen arribar a l’ajuntament varen demanar com 
funcionaven les mateixes. Coincidia amb la Fira de Santa Catalina i per això es va decidir 
ajornar-les. Només hi havia una persona apuntada. Més endavant es faran. C
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4. Durant les passades legislatures, Esquerra Oberta Bunyola ha fet una tasca constant 
per fomentar la transparència i la proximitat de l’Ajuntament de Bunyola al ciutadà. Per 
aquest motiu, i reforçat per la crisi de la COVID-19, es van començar a retransmetre en 
directe els plens de l’Ajuntament a través del lloc web Youtube. Aquest fet permetia als 
ciutadans seguir l’actualitat política adaptada als seus horaris, ja que després quedava al 
perfil de l’Ajuntament i es podien consultar.

Quan té previst l’actual equip de govern recuperar les retransmissions en directe dels 
plens?

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que no ho tenen previst. Intenten que la comunicació 
sigui més propera a través de les xarxes socials i la plana web. Ara també pengen les 
gravacions. La càmera es va posar en marxa l’any 2020 i a l’any 2022 ja no funcionava.  
L’actual equip de govern ha triat una altra via i, a més, hi ha altres prioritats. 

5. Al passat ple celebrat dia 13 de juliol del 2023 vam demanar el següent:

“Davant les declaracions fetes pel Batle al diari Ultima Hora de data 5 de Juliol

“De esta manera, la corporación que dirigirá esta legislatura el pacto entre PP y Som AVI-
El  PI,  aclaró  que,  en  el  caso  de  Ballester,  quien  ya  posee  una  plaza  de  auxiliar 
administrativo en el Ajuntament -en el área de Contabilidad e Intervención-, habiendo 
pedido excedencia forzosa, además de remarcar que su plaza no se ocupará” 

Entenem que el fet de no cobrir aquesta plaça d'auxiliar administratiu és perquè el nou 
equip de govern pensa que no és necessària. 

Pregunta/es: 

1. Fa comptes el nou equip de govern eliminar la plaça de la plantilla de personal de 
l’Ajuntament per l’any 2024, passant així de les 8 places actuals a només 7?»

La resposta va ser que aquesta plaça no s’ocuparia. 

A data de dia 8 de febrer del 2024 trobam publicada al lloc web de l’Ajuntament de 
Bunyola la següent informació: 

“L'Ajuntament de Bunyola informa que està obert el procés de selecció per a la plaça de 
Auxiliar Administratiu, amb l'objectiu de cobrir una vacant per excedència. 

A continuació, es detalla el procediment per als interessats: 

Termini de presentació de sol·licituds: 

El termini per a la presentació de sol·licituds estarà obert fins al proper dimarts 13 de 
febrer. S'insta als interessats a tramitar les seves sol·licituds exclusivament a través del 
següent enllaç: 

[···]”

Ens poden confirmar si es tracta de la cobertura de la plaça d’auxiliar administratiu que 
correspon al sr. Ballester?

Per què s’ha decidit ocupar-la ara?

El batle diu que no va fer cap declaració al diari UH en aquesta data. No ha parlat mai C
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amb aquest periodista.

El sr. Ballester diu que si, que és la seva plaça. Diu que ho fan perquè estan desbordats 
de  feina.  S’ha  tret  a  través  del  SOIB  i  s’han  presentat  500  persones.  L’Ajuntament 
necessita mans. 

6. El dia 27 d’octubre, l’Ajuntament de Bunyola comunicà el següent:

“Aquest matí, el nostre batle, Juan Antonio Riera, i la nostra Regidora de sanitat, Inma 
Payeras s'han reunit amb la Consellera de Salut, Manuela García i amb el director general 
del Servei de Salut de les Illes Balears, Javier Ureña, per donar a conèixer la necessitats 
sanitàries  del  municipi  de  Bunyola  La  Consellera  s’ha  compromès  a  estudiar  les 
possibilitats per cobrir la demanda assistencial a mitjà termini i a visitar les possibles 
ubicacions per un nou centre de salut.”

Al darrer ple ordinari, de dia 11 de gener del 2024, Esquerra Oberta Bunyola presentàrem 
una moció referent al Centre de Salut que fou rebutjada la qual instava al següent: 

1. A realitzar una reunió amb la Consellera de Salut abans del mes de març.

2.  A crear una comissió conjunta,  conformada per  tots  els  grups  polítics  del  ple,  pel 
seguiment del projecte del centre de salut.

Per tot l’anterior volem preguntar: 

Quantes reunions han mantingut durant aquest període amb la Conselleria de Salut? 
Tenen més reunions previstes? 
Quins avenços s’han fet en aquests dos darrers mesos? 
Quins avenços es preveuen fer pels següents mesos?

La sra. Payeras del PP diu que s’han mantingut dues reunions i vendran dia 22 de març a 
visitar les instal·lacions de Can Gual i del quarter vell. 

La sra. Bujosa d’EOB vol fer dos precs:

1.  Que,  en  relació  a  les  obres  que  ara  es  començaran  del  drenatge,  es  salvaguardi  
l’antiga síquia de regants davant l’oficina de Caixbank.

2. Que no es treguin els noms de les persones en les sessions plenàries.

I, sense cap altre assumpte per tractar, el Batle aixeca la sessió, de la qual s’estén la 
present acta i jo com a Secretari, en dono fe.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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